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نماينده مجلس در گفت وگو با »جوان«:
 انتظام بخشي شركت هاي دولتي مهم ترين 

اقدام اصلاحي ساختار بودجه است
عضو كميس�يون قضايي و حقوق�ي مجلس معتقد اس�ت بودجه 
عمراني كشور 200 هزارميليارد در سال است اما صد ها هزارميليارد 
در قالب هاي مختل�ف از جمله ش�ركت، پتروش�يمي، بانك هاي 
خصولتي و خصوصي صرف مي شود. اين مبالغ تحت عناوين كاذب 
قانوني هزينه مي شود و دست اندازي به اموال عمومي مردم صورت 
مي گيرد و از همين رو با  انتظام بخشي به عملكرد شركت هاي دولتي 
و شفافيت اين عملكرد اقدام بسيار مهمي در جهت اصلاح ساختاري 
بودجه كشور و اس�تفاده بهينه از دارايي ها و منابع دولت است كه 
موجب جلوگيري از كس�ري بودجه و كاهش تورم نيز خواهد شد. 

      
ش��ركت هاي دولتي متعلق به عموم مردم هس��تند و س��هم دولت در آنها 
بالاي 50 درصد اس��ت. 60 درصد بودجه كل كش��ور مربوط به بودجه اين 
شركت هاست و به عبارت ديگر، اين شركت ها سهم بالايي در گردش مالي 
دولت دارند. مجموع بودجه اين شركت ها در قانون بودجه 1401 به حدود 
2هزارو200هزار ميليارد تومان رسيد. آنچه در بالا گفته شد، نشان دهنده 
اهميت  انتظام بخشي به وضعيت شركت هاي دولتي است. با وجود اين تا امروز 
اين ش��ركت ها در يك فضاي تاريك و پشت درهاي بسته عمل مي كردند و 
اطلاعات شان براي عموم مردم، كارشناسان، دس��ت اندركاران اقتصادي و 
ديگران شفاف نبود. وزارت اقتصاد در دولت سيزدهم، اقداماتي در راستاي 
 انتظام بخشي به شركت هاي دولتي انجام داده اس��ت كه از نظر بسياري از 

كارشناسان اقدام شايسته و قابل تقديري است. 
براي اولين بار مجموعه اي از قواعد و قوانين در ارتباط با عملكرد شركت هاي 
دولتي مصوب شده است. قبلًا هر ش��ركتي متناسب با اصول خودش رفتار 
مي كرد، اما حالا بر اساس اين آيين نامه عملكرد شركت ها قاعده مند مي شود. 
از اين به بعد آيين نامه  انتظام بخشي، شفاف سازي و ضابطه مندسازي هزينه ها 
و درآمدهاي شركت هاي دولتي جاري و ساري خواهد بود. آيين نامه مورد 
بحث حد و حدود ش��ركت ها، نحوه رفتار آنها، انتصابات، حقوق و دستمزد، 
مزايا، پاداش و انواع و اقس��ام رويه ها از جمله قراردادها، دارايي ها، املاك و 

اموال اين شركت ها را تعيين تكليف و ناظر بر آنها مقرراتي وضع مي كند. 
به طور مثال، در زمينه حاكميت شركتي قواعدي مشخص شده است، مثلًا 
رئيس هيئت مدي��ره و مديرعامل نمي توانند يك فرد واحد باش��ند. رئيس 
هيئت مديره نبايد عضو غيرموظف باشد و لازم است در شركت مستقر باشد. 
يك عضو هيئت مديره بايد داراي تحصيلات مالي باشد و قادر به فهم اتفاقات 

مالي شركت باشد. 
حسن نوروزي، عضو كميس��يون قضايي و حقوقي مجلس در گفت وگو با 
»جوان« در خصوص آيين نامه  انتظام بخشي شركت هاي دولتي كه به تازگي 
از سوی هيئت وزيران مصوب شد، تصريح كرد: يكي از مشكلات مالي ما در 
كشور مربوط به شركت هاي دولتي است. اين شركت ها دوزيست هستند. 
مسائل بودجه و مالي آنها دولتي است، اما چون شركت هستند، خودشان 
را خصوصي به حساب مي آورند، بنابراين از اين موجوديت ها مي توان تحت 
عنوان خصولتي ياد كرد. با توجه به اين شرايط، نظم بخشي به اين شركت ها 
در تمامي حوزه هاي كاري ش��ان يك امر لازم و ضروري است و بايد انجام 
ش��ود. وي در ادامه گفت: بايد نظمي به عملكرد اين شركت ها ببخشيم و 
آنها را تحت قواعدي مديريت كنيم، مثلًا لازم است هر فرد تنها يك شغل 
در اين شركت ها داشته باش��د، نه اينكه مديرعامل چندين شركت باشد و 
در هيچ كدام از آنها هم حضور نداشته باشد. برخي مديران از شركت هاي 
متعددي حقوق مي گيرند و مشخص نيست در كدام يك از اين شركت ها 
مسئوليت دارند. تمامي اين موارد بايد نظم داده شود. اين عضو كميسيون 
قضايي و حقوقي مجلس گفت: در آيين نامه  انتظام بخشي، شفاف سازي و 
ضابطه مندسازي هزينه ها و درآمدهاي ش��ركت هاي دولتي كه به تازگي 
مصوب شده است، قواعد خوبي تدارك ديده شده است. بسياري از اقدامات 
خلاف محسوب مي شوند. به اين ترتيب، اگر افراد مرتكب اين تخلفات شوند، 

سازمان بازرسي كشور مي تواند به موضوع ورود كند. 
وي ادامه داد: بودجه عمراني كش��ور 200 هزار ميليارد در س��ال اس��ت اما 
صد ها هزار ميلي��ارد در قالب هاي مختلف از جمله ش��ركت، پتروش��يمي، 
بانك هاي خصولتي و خصوصي صرف مي شود. اين مبالغ تحت عناوين كاذب 
قانوني هزينه مي شود و دست اندازي به اموال عمومي مردم صورت مي گيرد، 
از همين رو با  انتظام بخشي به عملكرد ش��ركت هاي دولتي و شفافيت اين 
عملكرد اقدام بسيار مهمي در جهت اصلاح ساختاري بودجه كشور و استفاده 
بهينه از دارايي ها و منابع دولت است كه موجب جلوگيري از كسري بودجه و 
كاهش تورم نيز خواهد شد. نظم بخشي به عملكرد شركت هاي دولتي نتايج 
مثبتي براي كش��ور خواهد داش��ت كه از آن جمله مي توان به جلوگيري از 
تورم و كاهش قدرت پول ملي اشاره كرد.  انتظام بخشي به وضعيت و عملكرد 

شركت هاي دولتي يك كار عالي محسوب مي شود كه در حال انجام است. 
وي در پايان تأكيد كرد: تا الان ش��ركت هاي دولتي در يك تاريكخانه عمل 
مي كردند و روشن سازي وضعيت آنها قطعاً به افزايش بهره وري اين شركت ها 
كمك مي كند. مديران وقتي بدانند عملكرد آنها در معرض ديد همگان قرار 

مي گيرد، حتماً بهترين كارنامه را از خود به جاي مي گذارند.

 سازمان امور مالياتي
 در صدد تغيير مسير ريل در نظام مالياتي

طبق گفته س�خنگوي س�ازمان مالياتي با تغيير مسير ريل در 
نظام مالياتي، ماليات س�تاني به شيوه جديد و به طور هوشمند 

انجام مي شود. 
مهدي موحدي بكنظ��ر در گفت وگوي��ي اظهار كرد: نظ��ام مالياتي 
جديد به طور هوشمند انجام مي ش��ود تا مردم و مؤديان دچار فرايند 
ماليات ستاني نشوند و به طور مجازي بتوانند اظهارنامه خود را با ارائه 

صورتحساب هاي الكترونيك ثبت كنند. 
س��خنگوي س��ازمان مالياتي كش��ور ادام��ه داد: ثب��ت الكترونيك 
صورتحساب ها ملاك صحت اظهارنامه مؤديان است، به جز يك درصد 
معدود مؤديان بزرگ كه بنا بر ش��غل و كسب ش��ان به  صورت دستي 

رسيدگي مالياتي انجام مي شود. 
موحدي بكنظر در خصوص محاسبه ماليات كساني كه در ساخت و ساز 
خانه ها فعاليت دارند، بيان كرد: سازمان ماليات با توجه به سامانه ها و 
مراجع مختلف در حال شناسايي و رصد مؤديان در حوزه هاي مختلف 
اس��ت، چون به  عنوان بخش��ي از حكمراني اقتصادي كش��ور بايد بر 

حكمراني پولي و مالي كشور نظارت و از آن حفاظت كند. 
وي يكي از موارد قانوني مالي��ات بر عايدي س��رمايه را رصد و اجراي 
قانون، ارتباط با زنجيره اموال منقول و غيرمنقول مثل املاك مسكوني 
و تجاري، خودرو، سكه، طلا و ارز دانست تا از سفته بازي و سوداگري در 

اين بازار ها جلوگيري شود.

گزارش»جوان« به   بهانه زمزمه هاي همكاري 
ايران با شركت خودروسازي رنو

رنو بدون پرداخت خسارت نيايد
تاريخچه همكاري هاي صنعت خودرو نشان مي دهد خودروسازان 
فرانسوي س�ال ها در ش�ركت هاي خودروس�ازي ايراني مشغول 
سرمايه گذاري و فعاليت بودند اما ناگهان بدون توجه به قراردادها و 
سرمايه گذاري هاي كلان ايران را ترك كردند، البته فرمان پذيري آنها 
از رژيم امريكا ايجاب مي كرد از خير سود همكاري با ايران بگذرند. 

      
حضور جدي رنو در ايران به اوايل دهه80 برمي گردد كه اين شركت قرارداد 
پلت فرم مشترك X90 را با سازمان گسترش و نوسازي صنايع ايران )ايدرو(، 
ايران خودرو و سايپا به امضا رساند. اين قرارداد به  دليل حواشي زيادي كه 
دامان آن را گرفت، با حدود چهار سال تأخير به مرحله اجرا درآمد و خانواده 
تندر90 و ساندرو حاصل همين قرارداد هستند. همه چيز ظاهراً خوب پيش 
مي رفت تا اينكه در سال91 تحريم هاي تحميلي عليه ايران شدت گرفت و 

رنو سطح فعاليت هاي خود را به شدت كاهش داد. 
 رنو در سال1397 و پس از آنكه امريكا از توافق هسته  اي و برجام خارج شد و 
خودروسازي ايران را تحريم كرد، ايران را به همين بهانه ترك كرد، آن  هم در 
حالي  كه قصد سرمايه گذاري مستقيم و فعاليت مستقل را در كشور داشت. 
رنويي ها كه از همان ابتدا اعلام كرده بودند قصد دارند حضوري متفاوت از 
گذشته در صنعت و بازار خودروي كشور داشته باشند، باز هم ايران را ترك 
كردند، البته رنو پيش از برقراري تحريم، ابتدا اعلام كرد با وجود خروج امريكا 
از برجام، در ايران مي ماند و تنها سطح فعاليت هايش را كاهش مي دهد، با 
اين حال خودروساز فرانس��وي به فاصله كوتاهي و قبل از اعمال تحريم ها، 

حرفش را پس گرفت و اعلام خروج كرد. 
اين اولين باري نبود كه ش��ركت رنو با تحريم عليه ايران كش��ور ما را ترك 
مي كرد، بلكه در گذشته و اوايل دهه 90 شمسي هم يك بار ديگر با تحريم ها 
عليه كشورمان، رنو ايران را ترك كرده بود، البته در آن زمان هم مسئولان رنو 
به نقش تحريم ها اذعان كرده بودند. مسئول وقت رنو در آن زمان اعلام كرد 
كه با توجه به بازگشت تحريم هاي امريكا و بروز مشكلاتي از جمله محدوديت 
نقل وانتقال پول، اين شركت ديگر نمي تواند به فعاليت در خودروسازي ايران 
ادامه دهد. آنها با بيان اينكه رنو مي خواهد بازار از دس��ت رفته ايران را در 
آفريقا جبران كند، از توقف ارسال قطعات خودرو به كشور خبر دادند. در پي 
اين خروج دو شركت خودروساز داخلي هزينه هاي زيادي را متحمل شدند. 
دو خودروساز دولتي مجبور شدند به ازاي هر خودرو كه به مردم پيش فروش 

كرده بودند، مابه   ازاي بيشتري به مشتريان تحويل دهند. 
حال بار ديگر و در هفته جاري خبري با عنوان »آشتي كنان خودروسازان 
فرانسه با صنعت خودروسازي ايران« و »ورود دو خودرو به ايران« به تيتر 
اخبار بازگشت. در اين خبر آمده كه رنو به دنبال بازگشت به بازار خودروي 
ايران است و به همين منظور دو عضو خانواده خود را به منظور آشتي كنان 
روانه بازار ايران مي كند. اين گونه كه در خبرها آمده بود، رنو قصد دارد داچيا 
لوگان و داچيا داستر را روانه بازار ايران كند. اين دو خودرو پيش تر با نام هاي 

رنو ال90 و رنو داستر در دسترس متقاضيان قرار داشتند. 
  آزموده را آزمودن خطاست 

بدعهدي رنو از ديد نمايندگان مجلس وقت دور نماند و در تحقيق و تفحصي 
كه سال93 مجلس از صنعت خودروسازي انجام داد، مشخص شد شركت 
رنو در قرارداد قبلي منعقد شده خود مواردي را نقض كرده است و انتقادات 
زيادي در پي محرمانه بودن اين قرارداد هم مطرح ش��د. يكي از منتقدان 
جدي بازگشت رنو به ايران »ولي ملكي« عضو پيشين كميسيون صنايع و 
معادن مجلس بود. ملكي درباره حاشيه هاي حضور رنو در ايران به »جوان« 
مي گويد: »بعيد اس��ت رنو به بازار ايران برگردد، زيرا ما رابطه اي با فرانسه 
و اروپا نداريم. اين اظهارات بيشتر گمانه زني رسانه اي است. اگر اين اتفاق 
بيفتد، براي سومين بار است كه رنو به بازار ايران بازمي گردد، در صورتي كه 
اين شركت در گذشته امتحان خود را پس داده و بعيد است به تعهدات خود 

عمل كند.« ملكي معتقد است اين بازگشت با خودكفايي منافات دارد. 
وي مي افزايد: »رنو دو بار از بازار ايران سوءاستفاده كرده است. بار دوم هم 
كه رنو قصد بازگشت به كشور را داشت، من در مجلس به شدت انتقاد كردم، 
زيرا اين ش��ركت ضرر ميليون دلاري به ايران تحميل كرده است. آن زمان 
هم قصد داشتند از طريق ايميدرو بهره برداري كنند كه بنده در مجلس اين 

مسئله را به چالش كشيدم.«
 اين نماينده ادوار مجلس با بيان اينكه آزموده را آزمودن خطاست، تأكيد 
مي كند: » باتوجه به تحريم هايي كه اخي��راً عليه ايران وضع كردند، چطور 
ممكن اس��ت رنو برگردد و به تعهدات خود براي بار س��وم عمل كند. چرا 
رنو؟ چرا شركت هاي ديگر نيايند؟ براي مثال ايران با شركت بنز در زمينه 

خودروهاي سنگين مي تواند همكاري داشته باشد.«
وي مي گويد: »رنو ضرر ميليون دلاري به ايران تحميل كرده است. ما در دوره 

دوم هم كه قصد بازگشت داشت، مقابل آن ايستاديم و مخالفت كرديم.«
 همچنين مصطفي طاهري، عضو كميس��يون صنايع و معادن در مجلس 
شوراي اسلامي درباره بازگش��ت رنو به كشور ضمن تأكيد بر نداشتن خبر 
رس��مي در اين باره به »جوان« مي گويد: »دو موضوع را بايد همواره مورد 
توجه قرار بدهيم. ما حتماً بايد شركت ها و كش��ورهايي كه در مواقعي كه 
به آنها نياز داشتيم و دس��ت ما را خالي گذاش��تند و به بهانه هاي مختلف 
قراردادهاي خود را ول كردند ب��ا آنهايي كه به رغ��م تهديدها و تحريم ها 

توانستند بايستند، تفاوت قائل شويم.«
وي مي افزايد: »از طرفي هم نبايد دچار خودتحريمي بش��ويم. بالاخره 
شرايطي فراهم مي شود و ما بايد از ظرفيت ها استفاده كنيم. بايد به اين 
قبيل درخواست ها و بازگش��ت ها وزن بدهيم و ببينيم شرايط و منافع 

كشور در حال حاضر چه چيزي است.«
 نماينده م��ردم زنج��ان در ادام��ه تأكيد مي كن��د: »اولوي��ت را بايد 

شركت هايي قرار بدهيم كه بدعهدي عليه ما نداشتند.«
   جمع بندي

 اگر توافق موسوم به رفع تحريم هاي ظالمانه در دولت رئيسي به سرانجام 
رسيد و شركت هاي خارجي قصد بازگشت به بازار ايران را داشتند، بايد ابتدا 
خسارت هاي قبلي دريافت شود و س��پس در صورت تأمين مصالح ملي در 
عقد قراردادها با آنها، بايد بسيار هشيارتر از دو بار گذشته در بستن قرارداد ها 
عمل ش��ود. همچنين اين انتظار از ش��ركت هاي خودروسازي مي رود كه 
در ش��رايط جديد قرارداد با طرف هاي خارجي به خصوص خودروس��ازان 
فرانس��وي به خلف وعده و كلاهبرداري هاي گذش��ته آنه��ا رجوع كنند و 
كمي با تأمل بيشتري تصميم گيري كنند. وقت آن رسيده كه از تجربيات 
و اشتباهات گذشته درس بگيرند و قرارداد همكاري با شركت هاي خارجي 
در صنعت خودروسازي، به گونه اي بسته شود كه منافع كشورمان به خطر 
نيفتد و در عين حال نياز بازار داخلي و اشتغال جوانان تأمين شود، البته با 
توجه به تحريم ها و روابط سياسي بين دو كشور به نظر مي رسد اين شركت 
فرانس��وي حاضر به جبران زيان هاي پيشين خود نباشد. همچنين به نظر 
مي رس��د بازار خودروی ايران هم ب��ه دليل تحريم ها براي خودروس��ازان 
فرانسوي چندان جذاب نيست تا آنها را مجاب به سرمايه گذاري و همكاري 
مجدد با خودروس��ازان ايراني كند و اين بار هم خلف وعده نكنند و دست 

دست اندركاران حوزه خودرويي را در پوست گردو نگذارند.

حالا كه در اين چند هفته اخير، بحث تراكم شهرها 
و به خصوص تراكم طرح هاي نهضت ملي مسكن 
تبديل به يكي از داغ ترين مس��ائل حوزه مسكن 
شده، اين مسئله علاوه بر كارشناس��ان، مردم را 
نيز نگران كرده است. تصوير تراكم به خودي خود 
براي انسان دهشتناك است، چه تصاوير مربوط به 
پروژه هاي نسبتاً موفق و به اتمام رسيده باشد، چه 
تصاوير مربوط به پروژه هاي شكس��ت خورده  و بر 

زمين مانده اي چون مسكن مهر. 
 سازه هاي بلند، خانه هاي فشرده، ترافيك و نهايتاً 
شهرهايي پر از برج و ساختمان هاي بلند كه هر 
كدام شان به تنهايي تصويري ناخوشايند از شهر 
اس��ت. ش��هر و خانه اي كه قرار بوده محلي براي 
آرامش باشد، حالا خود تبديل شده به عاملي براي 

سلب آرامش!
حال و روز شهرها برآيند سياست هاي شهري اجرا 
شده است. اما آنچه در اين چند دهه از مسئولان 
و مديران شهري در خصوص پافشاري بر توسعه 
عمودي شهرها سرزده، خلاف قانون است. طبق 
سياست هاي كلي س��لامت، مس��ئولان به تهيه 
پيوست س��لامت براي طرح هاي كلان توسعه اي 
تكليف مي شوند. در اين چندسال توسعه عمودي 
شهرها بدون توجه به پيامدهاي سلامت آن و بدون 
تهيه پيوس��ت مذكور مورد توجه مديران شهري 
بوده و هزينه ه��اي جبران ناپذيري را به ش��هر و 

ساكنان آن تحميل كرده است. 
  چشم بستن مسئولان

سال پيش بود كه مركز تحقيقات اسلامي مجلس 
ش��وراي اس��لامي، گزارش ويژه اي در خصوص 
تأثيرات اجتماعي، فرهنگي و رواني مرتفع سازي 
منتش��ر كرد، تأثيري كه برگرفت��ه از رابطه بين 
محل سكونت انسان با كيفيت س��لامت رواني و 
فرهنگي اوس��ت. اين گزارش با برجس��ته كردن 
يكي از تعيين كننده ترين هزينه هاي ساخت وساز 
كه از قضا پنهان بوده، به تحلي��ل و برآورد هزينه 
سبك معماري و شهرسازي براي جامعه پرداخته 
است. طبق تحليل ارائه ش��ده، آنچه به وضوح در 
تجربه هاي چند دهه اخي��ر در اجراي طرح هاي 
كلان شهري قابل مشاهده است، عدم توجه كافي به 
هزينه هاي پنهان در اجراي آن طرح ها و به خصوص 

اجراي طرح هاي دولتي است. 
 اساساً مي توان هزينه هاي »ساخت«، »زيرساخت«، 
»مديريت بهره برداري« و »هزينه هاي پنهان« را از 
اركان اصل��ي سياس��تگذاري و برنامه ريزي براي 
اجراي طرح هاي كلانشهري دانست. متأسفانه به 
دليل عدم تحقيقات و آمار كافي و به تبع آن درك 
ناقص از هزينه هاي پنهان، از اين ركن غفلت شده 
است و در نتيجه گاه هزينه هاي غيرقابل جبران بر 

شهر و مردم آن تحميل مي شود. 
 لطمه به س��لامت روان يكي از همان هزينه هاي 
غيرقابل جبران است. در بحث روانشناختي زماني 
كه بين محيط و خواس��ته هاي ف��رد تضاد وجود 
داشته باشد، شخص به س��مت انزوا و افسردگي 
مي رود و گاهي نيز در مقايسه هاي اجتماعي، فرد 
احساس حقارت و سرخوردگي مي كند. زندگي در 
س��رپناه هاي كوچك متراژ باعث ايجاد نااميدي، 
خشونت، پرخاشگري و بيماري هاي رواني مي شود.  
در گزارش مذكور با استناد به تحقيقات انجام شده 
داخلي و خارجي، 16پيامد منفي در ارتباط با دو 
مقوله مرتفع سازي و سلامت استخراج شده است؛ 
پيامدهايي كه هر يك مصداقي براي تهديد سلامت 
روان جامعه از طريق مرتفع سازي و آپارتمان نشيني 

محسوب مي شود. 
  روان رنجوري حاصل توسعه عمودي

بلند مرتبه سازي علاوه بر به هم زدن بدنه و كالبد 
ش��هر، تأثيرات بس��ياري در تمام ابع��اد زندگي 
ساكنان به همراه دارد. در همين راستا، تحقيقات 
و پژوهش هاي بسياري در سطح كشور و جهان در 
خصوص ارتباط بين آپارتمان نشيني و سلامت 
روان اف��راد انجام ش��ده كه مي ت��وان 16پيامد 

منفي مشترك در بين آنها را ذكر كرد: احساس 
نارضايتي، اضطراب دختران جوان، واكنش هاي 
هيجاني ناشي از فشارهاي رواني، كاهش ميانگين 
نمره سلامت رواني، افس��ردگي، افزايش ميزان 
مراجعه زن��ان ب��ه روانپزش��ك، روان رنجوري، 
اختلالات رواني مادران، افزايش اس��ترس زنان، 
پريش��اني رواني، خودكش��ي، انزواي اجتماعي، 
كاه��ش ش��ادكامي، افزايش ح��س خصومت، 
افزايش حس بيگانگي ازديگران و اختلال رواني 

در سالمندان. 
با تمركز بر پژوهش هاي استفاده شده در گزارش كه 
توضيح بيشتر و مفصل آن در گزارش»پيامدهاي 
منفي مرتفع سازي و آپارتمان نشيني خانواده ها« 
منتشر شده اس��ت. نتايج يافته ها نشان مي دهد 
درصد احتمال بروز اختلالات رواني مهمي چون 
افس��ردگي در آپارتمان نش��ينان دوبرابر ساكنان 
خانه ه��اي ويلايي ب��وده اس��ت، بنابراين فضاي 
سازه هاي ويلايي، فضاهاي امن تري براي سلامت 

روان ساكنان خود به حساب مي آيند. 
   افسردگي بيشتر، ثمره آپارتمان نشيني

در حال��ي از تأثير مس��تقيم آپارتمان نش��يني 
روي افسردگي س��اكنانش صحبت مي شود كه 
طبق صحبت رئيس س��ازمان نظام روانشناسي 
و مشاوره جمهوري اس��لامي ايران، مهم ترين 
اختلال رواني در جامعه امروز، افسردگي است. 
طبق آمار وزارت بهداشت، گستره افسردگي در 
جامعه 23درصد اس��ت. اين در شرايطي است 
كه تنها 15درصد افراد س��اكن در مدل توسعه 
افقي با چنين مشكلاتي مواجه هستند. در يك 
مطالعه و بررسي آماري روي 150نفر از ساكنان 
ش��هر گنبد كاووس، اثر نوع مسكن روي ميزان 
افسردگي س��اكنان را مورد بررسي قرار گرفته 
اس��ت. نتايج حاصل، تفاوت معن��اداري را بين 

نمرات افسردگي افراد با محل سكونت آنها نشان 
مي دهد. ميانگين نمره افسردگي در افراد ساكن 
در منازل آپارتماني، ويلايي و آپارتماني- ويلايي 
به ترتيب برابر با 15/92، 35/40 و 24/18 بوده، 
بنابراين احساس افسردگي افراد ساكن در منازل 

ويلايي نصف سايرين است. 
صفارنيا ديگر محققي اس��ت كه در زمينه تأثير 
محيط مس��كوني بر س��لامت روان و شادكامي 
افراد تحقيق داشته است. وي درصد شادكامي 
200دختر دانش آموز را با پرسش��نامه سلامت 
عمومي گلبرگ مورد بررس��ي قرار داده است. 
نتايج نشان دهنده آن است كه ميانگين شاخص 
شادكامي براي دختران جوان ساكن در خانه هاي 
ويلايي مورد مطالعه، به ميزان 73درصد بيشتر 
از دختراني اس��ت كه در خانه ه��اي آپارتماني 

زندگي مي كنند. 
مهديه رحمانيان، روانشناس باليني در خصوص 
تأثيرات محل س��كونت بر س��لامت روان انسان 
به ايرنا گفته اس��ت: »اكنون آپارتمان نش��يني 
به عن��وان يكي از مهم ترين س��بك هاي زندگي 
شهري، اثرات متعددي بر روح و روان مردم داشته 
و نبود احس��اس امنيت به دليل فق��دان رعايت 
حريم خصوصي در س��اختار آپارتمان ها، يكي از 
اساسي ترين تبعات مخرب اين سبك از زندگي 
اس��ت.« رحمانيان وجود اين احساس )به جهت 
رشد سيستم س��مپاتيك( را كه س��بب تقويت 
اضطراب و تنش در انسان مي شود در درازمدت 
عامل معده اي براي ابتلا به افس��ردگي مي داند. 
به گفت��ه اين كارش��ناس، بر اس��اس تحقيقات 
روانشناسي پردازش رنگ و نور و نوع معماري و 
ساخت آپارتمان نيز بر سيستم عصبي تأثيرگذار 
است و فقدان نور كافي موجب عدم تنظيم هيجان، 

اضطراب و افسردگي مي شود. 

در حال��ي پژوهش ه��ا و كارشناس��ان مرب��وط، 
هزينه هاي جبران ناپذير توس��عه عمودي شهرها 
را هش��دار مي دهند كه طرح نهضت ملي مسكن 
در شهرهاي بزرگ كشور با الگوی آپارتمان سازي 
و تراكم بالا در حال انجام اس��ت. به عبارت ديگر 
طرح تأمين مس��كن دولت، در صورت موفقيت و 
اجراي كامل تراكم شهرها را افزايش می دهد و در 
مناطقي چند برابر مي كند و اين به معناي بروز يك 

فاجعه شهري است. 
   بي مهري به توسعه افقي

با توجه به نكات ذكر ش��ده اين سؤال مهم مطرح 
مي شود كه آيا راه ديگري براي توسعه شهرها پيش 
پای سياستگذاران نيس��ت كه به  رغم تمامي اين 
معايب همچنان توسعه عمودي شهر را در دستور 

كار خود قرار داده اند؟
قاطعانه مي توان مدعي شد هم در بين مسئولان 
و هم در بين كارشناسان اكثريت توسعه عمودي 
را مذموم دانسته اند و شيوه مطلوب توسعه شهري 
را در توسعه افقي بيان مي كنند. در توسعه افقي به 
جاي بارگذاري تراكم در شهر و بلندمرتبه سازي، 
با الحاق زمين به شهر و ساخت خانه هاي ويلايي 
يا با طبقات محدود، شهر به صورت افقي گسترش 

پيدا مي كند. 
آلبرت بغزيان، عضو هيئت علمي دانشگاه تهران 
و كارشناس اقتصادي، با بيان اينكه توسعه افقي 
ش��هر ها اقدامي منطقي بوده اس��ت، گفت: در 
اج��راي طرح هاي حمايتي مس��كن، در مرحله 
نخست بايد به صورت افقي مسكن ساخته شود 
و در صورت نياز سراغ ارتفاع بروند؛ اصلي كه از 
سال ها پيش در كشور هاي غربي شاهد اجرايي 

شدن آن بوديم. 
در خصوص اجرايي شدن توسعه افقي در ساير 
كشورها حمزه نژاد، كارشناس حوزه مسكن در 
اين باره در جايي گفته است: طبق ارزيابي هاي 
صورت گرفته از روند ساخت وساز در كشور هاي 
مختلف مشخص ش��د كه طي 30سال گذشته 
سياست هاي توسعه ش��هري شهر هاي مختلف 
امريكا از جمله تگزاس و سانفرانسيس��كو روند 
بلند مرتبه س��ازي كاهش يافته و شاهد ساخت 
وس��از در ح��وزه برج س��ازي و آپارتمان ه��اي 

آسمانخراش نبوده ايم. 
  نه تنها ارزان نيست، هزينه ساز هم است

خلاف تصور اوليه، آورده توسعه عمودي براي شهر 
گران تر ش��دن و بي كيفيت ش��دن زيست شهري 
اس��ت. بارگذاري هاي تراكمي در شهر هم باعث 
پايين آمدن كيفيت زندگي مي ش��ود و هم باعث 

گراني مسكن. 
 منان رئيسي، كارشناس حوزه مسكن در اين باره 
اظهار كرد: جالب توجه است كه طبق آمار موجود 
طي دهه هاي اخير بيشترين افزايش تورم مسكن 
در مناطقي از كلانشهرها اتفاق افتاده كه بيشترين 
تراكم فروشي و عرضه مسكن در همان جا اتفاق 
افتاده اس��ت و اين يعن��ي لزوم تجدي��د نظر در 

روش هاي اشتباه قبلي. 
اينكه ش��هرهاي ما بايد متناسب با رشد جمعيت 
گس��ترش پيدا كنند، اصلي بوده كه متأسفانه در 
اين يك دهه اخير مورد غفلت قرار گرفته اس��ت 
اما در حال حاضر توجه به اين شيوه توسعه براي 
جلوگي��ري از تحميل هرگونه هزين��ه اي بر افراد 

ضروري است. 
 با توجه به نظر كارشناس��ان و تجربه كشورهاي 
ديگر و حتي كش��ور خودمان، توس��عه عمودي 
نه تنها مشكل مسكن را حل نمي كند، بلكه مسائل 
و هزينه هاي زيستي، اقتصادي و فرهنگي و رواني 

مضاعفي به ساكنان خود تحميل خواهد كرد. 
 انتظار م��ي رود دولتم��ردان با اس��تفاده از نظر 
كارشناس��ان و تجرب��ه س��اير كش��ورها رويكرد 
افقي س��ازي را جدي بگيرند و با شكستن انحصار 
زمين و گسترش محدوده شهرها، هر چه سريع تر 

فكري براي اين آشفته بازار مسكن بكنند.

وحیدعظیمنیا

دبير گ�روه اقتص�ادي روزنامه ج�وان در بخش جاي�زه ويژه 
پنجمي�ن جش�نواره ملي ب�ورس و رس�انه، حائز رتبه ش�د. 
 آيي��ن اختتاميه پنجمين جش��نواره مل��ي بورس و رس��انه 27 
شهريورماه همزمان با روز شعر و ادب فارسي و بزرگداشت استاد 
ش��هريار در س��الن همايش هاي س��ازمان بورس برگزار شد و از 

برگزيدگان اين جشنواره تقدير به عمل آمد. 
وحي��د عظيم نيا، دبير گ��روه اقتصادي روزنامه ج��وان با گزارش 
»س��رپناه مردم در حصر زمين« در بخش ويژه اين جش��نواره با 

موضوع شعار سال »مهار تورم، رشد توليد«، حائز رتبه دوم شد. 

در اين جشنواره، بيش از 200 نفر از اصحاب رسانه و خبرنگار، بالغ 
بر هزارو100 اث��ر را در بخش هاي مختلف ب��ه دبيرخانه پنجمين 
جشنواره ملي بورس و رسانه ارسال كرده بودند و آثار ارسالي از سوی 
اعضاي هيئت داوري شامل حسين عبده تبريزي، سعيد مستشار، 

محسن ايلچي، بهنام بهزادفر و اكبر نصراللهي بررسي شده بود. 
گزارش »س��رپناه مردم در حصر زمين« 19 ارديبهش��ت سال 
جاري به بررس��ي اين پرس��ش پرداخته بود كه چگونه ساخت 
مسكن مهار تورم و رش��د توليد را به همراه خواهد داشت؟ اين 
سؤال اساسي است كه پاسخ به آن را بايد در عرضه زمين دانست. 

كليد حل مشكل تورم و ركود توليد در همين مهم نهفته است، 
چه آنكه توليد و ساخت مسكن باعث ايجاد اشتغال زايي مستقيم 
و غيرمستقيم در بخش هاي مختلف اقتصادي مي شود. اين بخش 
از اقتصاد، از طريق ايجاد اش��تغال در بخش هاي ساخت وساز، 
مصالح س��اختماني، تجهيزات و لوازم خانگي، به ايجاد اشتغال 
در بخش ه��اي مختلف صنعتي كش��ور نظير س��يمان، فولاد و 
پتروشيمي كمك مي كند. علاوه بر ايجاد اشتغال، توليد و ساخت 
مس��كن باعث ايجاد روابط پسيني و پيش��يني اقتصادي بالا با 

بخش هاي مختلف صنعتي كشور نيز مي شود.

درخشش روزنامه جوان در پنجمين جشنواره ملي بورس و رسانه
خبر

توس�عه عمودي ش�هرها در حالي همچنان در دس�تور كار مس�ئولان 
قرار گرفته  اس�ت كه دائم�اً هزينه ه�اي اين مدل از توس�عه از س�وی 
كارشناس�ان گوشزد مي ش�ود. كارشناسان حوزه مس�كن معتقدند نه 
تنها توس�عه عمودي به حل معضل مس�كن كمكي نخواه�د كرد، بلكه 

هزينه هاي گزافي چ�ون تهديد س�لامت روان و پايين آم�دن كيفيت 
زيست شهري و گران تر شدن شهر را روي دست مديران شهري مي گذارد. 
در مقابل، توس�عه افقي ش�هر ن�ه تنها اين تأثي�رات منفي را نداش�ته 
اس�ت بلكه تجربه جهاني نيز بهره وري بالاي اين مدل را تأييد مي كند. 

مريمطيبينظري
گزارشيک

تصويرسازی: حسين كشتكار /  جوان

»جوان« الزامات توسعه افقي شهرها را بررسي مي كند

خانه هاي عمودی روي اعصاب
دولت رويكرد افقي سازي را جدي بگيرد و با شكستن انحصار زمين و گسترش محدوده شهرها، فكري براي بازار مسكن كند


